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THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

Witness Statement of Cardinal Sean Brady

|, Cardinal Sean Brady, will say as follows: -

1. | am Cardinal Sean Brady. | retired as the Archbishop of Armagh on g
September 2014 and hold the title of Archbishop Emeritus of the Archdiocese

of Armagh at this time.

2. | have been asked to provide a statement to the Historical Institutional Abuse
Inquiry to deal with my knowledge of Brendan Smyth and what was known

about him and when this information came to be known.

3. In that regard | will be giving my statement with my knowledge as a priest of
the Diocese of Kilmore, where | served prior to being ordained Archbishop of
Armagh. | am not speaking on behalf of the Archdiocese of Armagh, and |
believe they will be providing their own statement of what the Archdiocese can

say from the records.

4. After my ordination as a priest for the diocese of Kilmore, | became a fulltime
language teacher at St. Patrick’s College, Cavan from 1967 to 1980. During
that time | provided very occasionally secretarial assistance to the then bishop
of Kilmore, Francis McKiernan. My duties would have included circulating

notifications of clerical changes within the diocese and minutes of meetings.

5. | did not have any administrative authority in the diocese nor was | ever

involved in investigating clergy in any disciplinary matters
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6. In March 1975 Bishop McKiernan summoned me to a meeting. He informed
me that the Archdiocese of Armagh was going to investigate allegations about
a priest abusing a boy. The priest in question was a member of Norbertine
Order, based in Kilnacrott Abbey in County Cavan in the diocese of Kilmore,
but who had faculties to allow him to carry out priestly duties in the diocese of
Armagh. Bishop McKiernan asked me to attend the investigation, take
detailed notes for him so that he could take appropriate action.

7. The investigation was carried by FBS 50 priest of the

Archdiocese of Armagh. It was essentially an evidence gathering exercise
loosely based on the procedures used in Marriage Tribunals since this

particular investigation did not come under any Canon Law procedure.

8. asked questions and | wrote down the questions and
recorded the answers accurately. In accordance with canonical procedure,
and to protect the integrity of the evidence, an oath of confidentiality was
administered to the witness, Brendan Boland, at the end of the hearing of
evidence. This oath also protected the person giving the evidence as it
allowed them to refuse to speak to the person they complained about and

stop them from coming under pressure to change or withdraw their evidence.

9. It also gave solemnity to the proceedings and formalised the evidence. This

was important to ensure the evidence was clear and strong.

10.1 presented the written record of the meeting with Brendan Boland to Bishop
McKiernan. | believed Brendan Boland from the start, and | advised Bishop
McKiernan of that. He decided that we should add weight to the evidence and
corroborate the evidence of Brendan Boland by interviewing the other boy
who Brendan Boland said had been abused. This boy lived in | i | | | NI
With the help of the local curate a meeting was set up to talk to the boy. At
the interview the local curate attended, to both give support to the boy, and
also to give formality to the proceedings. | took a statement from the boy
asking some of the questions used by IEEEESUM in the first interview. | also
administered a similar oath of confidentiality to him for the same reason. |
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6. In March 1975 bishop McKiernan summoned me to a meeting. He informed
me that the Archdiocese of Armagh was going to investigate allegations about
a priest abusing a boy. The priest in question was a member of Norbertine
Order, based in Kilnacrott Abbey in County Cavan in the diocese of Kilmore,
but who had faculties to allow him to carry out priestly duties in the diocese of
Armagh. Bishop McKiernan asked me to attend the investigation, take

detailed notes for him so that he could take appropriate action.

7. The investigation was carried by FBS 50 priest of the

Archdiocese of Armagh. It was essentially an evidence gathering exercise
loosely based on the procedures used in Marriage Tribunals since this

particular investigation did not come under any Canon Law procedure.

8. asked questions and | wrote down the questions and
recorded the answers accurately. In accordance with canonical procedure,
and to protect the integrity of the evidence, an oath of confidentiality was
administered to the witness, Brendan Boland, at the end of the hearing of
evidence. This oath also protected the person giving the evidence as it
allowed them to refuse to speak to the person they complained about and

stop them from coming under pressure to change or withdraw their evidence.

9. It also gave solemnity to the proceedings and formalised the evidence. This

was important to ensure the evidence was clear and strong.

10.1 presented the written record of the meeting with Brendan Boland to Bishop
McKiernan. | believed Brendan Boland from the start, and | advised Bishop
McKiernan of that. He decided that we should add weight to the evidence and
corroborate the evidence of Brendan Boland by interviewing the other boy
who Brendan Boland said had been abused. This boy lived in [ EGczczENB
With the help of the local curate a meeting was set up to talk to the boy. At
the interview the local curate attended, to both give support to the boy, and
also to give formality to the proceedings. | took a statement from the boy
asking some of the questions used by [J[§EEJEU in the first interview. | also
administered a similar ocath of confidentiality to him for the same reason. |
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returned with the second set of questions and answers and presented those

to my Bishop, again confirming that | had accepted the evidence of both boys.

11.1 had no further dealings or discussions with the Bishop or any other person
regarding the matters which had arisen. | believed then that | had carried out
the duties | had been asked to do properly and that | had accepted the
truthfulness of the boys and that steps would be taken by those with the
appropriate authority to protect them, and others, from further harm. | believe |
acted promptly and | also believed | had acted appropriately in ensuring the
evidence was taken accurately and that all the evidence was then typed up
and given to my superior. | was confident that he would act appropriately to
ensure proper steps were taken and believe the records, which state that he

did contact the Abbot quickly and obtained assurances from him.

12.1 left the Diocese of Kilmore and went to Rome in 1980 where | took up the
position of Vice-Rector of the Irish College in Rome. | became Rector of the
College in 1987. | did not return from Rome until 1993 and, at that point, |
became Parish Priest of Castletara (near Cavan) in the diocese of Kilmore. |
remained in that position until | was appointed Coadjutor Archbishop of
Armagh on the 13 December 1994.

13.1t was around the period when | returned, and then was appointed Coadjutor
Archbishop and later Archbishop, that Brendan Smyth came to my attention
again. He was in the news in regard to the extradition issues from the
Republic of Ireland and his trial in the North, his conviction and subsequent
imprisonment, and then his transfer to the Republic of Ireland where he was

tried and imprisoned again, and shortly afterwards died in prison.

14.1 have been asked: should | not have reported personally to the civil
authorities? Unfortunately, and very regrettably, the matter was not reported
at that stage to the civil authorities. | am very sorry that this did not happen. |
believed then that | had acted appropriately and properly in the part | played in
ensuring the evidence | took was robust and solemnly taken and passed to

my superior. | was confident that Bishop McKiernan had taken the complaint,
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received through el seriously and that he accepted the evidence
and my belief in the veracity of both boys. | believed he would act and the
records do show he went to see Abbot Smith and withdrew the faculties of the

diocese shortly after he received the statements.

15.Today measures are in place across Ireland to deal with the handling of
complaints of abuse and to manage the transfer of information to the proper
civil authorities. Each Diocese, Congregation or Order will have a Designated
Person, who will co-ordinate the reporting and will co-operate with the proper
authority, in how the matter will be investigated, who can and should be
spoken to and how support and counselling can be offered. In 1975 these

structures and procedures did not exist.

16.1 deeply regret that any child suffered harm as a result of the actions of
Brendan Smyth. | deeply regret the abuse of his position as a Catholic priest
in order to deceive his victims and their families and his criminal conduct in
abusing these children. |, once again, offer an unreserved apology to all

those who have suffered as a result of the activities of Brendan Smyth.

17.1t is a matter of great personal regret and pain to know, that despite the
statements taken by me, and the report made to my Bishop, and despite the
assurances given by Abbott Kevin Smith, that Brendan Smyth’s activities
would be controlled, it would appear that no effective steps were taken to

protect children from him.

18.1t appears from the information that has since come to light, that children
continued to be abused in the very same year (1975) in which this information
had come to light and which should have protected children from the activities

of Brendan Smyth.

19.There was an absence of any proper guidance or procedures or protocols in
the 1970’s for issues of safeguarding children or other vulnerable people in
society. In the early 1990’s the church was involved in developing whole
Church guidance, in how to handle these matters. This led to what is known

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
FBS-812

as: The Green Book being produced around 1996 and to the ongoing

development of our safeguarding procedures, leading to “QOur Children our

Church” There followed the safeguarding procedures we have today with the
National Board for Safeguarding Children in the Catholic Church in Ireland
(NBSCCCI), the strong links to the civil authorities and the ongoing

development of procedures in the church.

20.1 can see that the failure to report these matters to the civil authorities in the
Republic of Ireland and in Northern Ireland would be a systemic failing. | also
accept that steps should have been taken to report back to Brendan Boland’s
family about what we had done and to confirm we had believed his evidence.

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this witness statement are true.

Signed AQ&Z {2?424,4&7
Dated // jrv/‘———{ 20 /S
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THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

Witness Statement of Cardinal Sean Brady

|, Cardinal Sean Brady, will say as follows: -

1. This is my second statement to the Inquiry and is to address questions raised

about my personal involvement with or knowledge of Brendan Smyth.

2. | confirm that | never met Brendan Smyth.

3. | have never had any direct contact with him.

4. | have been asked if | was ever aware of him being in or visiting St Patrick’s. |
can confirm that | was never aware of him being there during my time as a

teacher in St Patrick’s nor do | recall anyone talking about him having visited.

5. | cannot assist the Inquiry any further in that regard.

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this witness statement are true.

Signed ,M-\ /B/Z fuk[
Dated “ ﬁw 20/§
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THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

Witness Statement of Cardinal Sean Brady

I, Cardinal Sean Brady, will say as follows: -

1. This is my third statement to the Inquiry and is to address questions raised
about the content of my first and main statement signed on the 11" June (“the

11" June Statement”)

2. In making this statement | would like to say that the issues around Brendan
Boland and his presenting evidence of his abuse has been a matter which |
have considered over a number of years. It is an issue of great regret to me
that more was not done at that time to protect children from someone who

misused his position of trust and status to abuse children.

3. In an effort to try to assist this Inquiry | have spoken to many of those who
have advised me over the years and | appear to have become more confused
rather than clearer as a result. | apologise to the Inquiry for this confusion and
will try and clarify matters in this statement.

1" June statement. | would confirm | had no

4. | refer to paragraph 5 of the 1
involvement at that time in the discipline of clergy nor | was ever involved in
any situation such as the investigation into allegations such as those
presented by Brendan Boland. | had no previous experience of interviewing a
child over matters of this nature. Although | had qualifications in canon law |
was not acting as a canon lawyer in my role in the school. The nature of my
work with Bishop McKiernan was administrative as set out in the examples

given in paragraph 4 of the 11" June statement.
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5. To be clear the investigation involving Brendan Boland was set up by Bishop
McKiernan and was always his investigation. Brendan Smyth had faculties
granted by the Diocese of Kilmore not the Archdiocese of Armagh. | had
previously tried to write out how this all came about and | note that in those
handwritten notes | say that | was the one who involved [iRsISESIOM | think
these notes were prepared by me but | cannot recall exactly when they were
made. It was in the last 10 years. | really cannot recall exactly how Il
came to be involved but | did have a role in assisting Bishop

McKiernan in the process.

6. | was involved in the full investigation having initially taken the record of the
first interview | then took a corroborative statement from another child ( who

himself alleged abuse) and reported back to Bishop McKiernan

7. BRESEMM asked the questions in the interview with Brendan Boland. |
remember that he had questions prepared but | really cannot assist on who it
was spoke to him. | have no recollection of having any detail about the

allegations before | attended at the interview.

8. | would like to expand on paragraph 7 of the 11" June statement also. The
interview was conducted by [J[§EEJESl] He had prepared the questions and
he asked them of Brendan Boland. | wrote down the guestions and the
answers. | may have asked for some questions or answers to be repeated to
ensure | had correctly heard and transcribed the evidence but | did not pose

any questions myself.

9. | was not aware of any similar process to this investigation which existed in
Canon Law but the process loosely followed the procedure which would have
been used at a Marriage Tribunal. In such a tribunal the witness would give
their evidence but there would not be anyone else present other than Tribunal
members. , in whom Brendan Boland had confided, was
present in the room throughout as a support for Brendan Boland. In retrospect
it would have been much more appropriate for his father to be present and not

to be asked to remain outside. This would not happen today and_| accept
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that this was a failing in the investigation. A child should always be
accompanied by a friend or parent. | was not aware of what [Nl senior

knew of the matters we were investigating.

10. The oath administered to Brendan Boland is in the papers and was witnessed

by me although 1 did not write it out.

11.When | interviewed | EESIEER he was not accompanied by any parent.
This was wrong. His family were not told of the alleged abuse. This was also
wrong. This is not how matters would be handled today. | deeply regret that
SRS vas not accompanied by a family member or that his parents
were not told. | also deeply regret that the parents of the other children of

whom Brendan Boland spoke were not told of those concerns

12.1 was of the view that the evidence of both boys was accurate and | now fully
accept that either myself or someone from the Church should have gone back
to both boys and their families to explain the process and reassure them. It

was a failing that this did not occur.

13.1 do not recall hearing anything else about Brendan Smyth during the time |
remained in Cavan or during my time in Rome. It was not until | returned from
Rome that Brendan Smyth was referred to on the news following his arrest

that he came to my attention again.

14.1 would like to say that | deeply regret and apologise for the fact that the
information provided by Brendan Boland and [IEEESIEENM was not reported
to the civil authorities both in Southern Ireland and Northern Ireland. While |
believed at the time that | had done the right thing in reporting to my Bishop,
as requested, | accept that these matters should have been reported and that
the names of the other children identified were passed on to the proper
authorities. For that failing and the fact that other children were abused as a

result of these omissions | am truly sorry.
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15.1 again apologise for the confusion in my earlier statement and hope this
assists the Inquiry.

16. | have made a number of statements on this matter over the last years in
different contexts. On occasions the allegations made against me have
referred to my role as Archbishop of Armagh and my response has been
reflective of the fact that the role | played in 1975 as a priest of Kilmore and
my later position as Archbishop of Armagh was different. This may lead to a
perception that | was avoiding my responsibilities which was not my intention.
| repeat now that | was asked by Bishop McKiernan to assist in a process to
secure evidence against Brendan Smyth and that the procedure followed was,
in hind sight, flawed and did not protect those we wanted to protect. Again |
express my personal sorrow for that failing.

17.1 have been asked to consider the way information of a safeguarding nature
and concerns about priests or the removal of faculties is communicated
between bishops or not communicated. Sadly, at that time there was a
culture within the church of secrecy and silence and it was felt that these
matters could be dealt with within the church structures themselves. Further,
there was not a proper understanding of the devastating consequences of
child abuse. Many bishops believed that psychiatric treatment of the
individual perpetrator was an adequate response. The full horror and long
lasting impact of such criminal behaviour has now been grasped. The church
now obtains its guidance from the civil authorities and reports all incidents of
child abuse immediately. All priests now carry a card called a celbret with
them issued by their diocese which gives them faculties. This celbret can be
requested by any priest before he would allow another priest to conduct any
ministry. The bishop would require a priest from whom faculties had been
removed to hand over his celbret which would mean he could not minister in
another diocese. The celbret would also allow any priest or bishop to call the
home diocese of a visiting priest to check his credentials.

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this witness statement are true.
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Signed \fﬂ a_,: /B/Z dﬁéfj

Dated /9 6“—'\9 ZO"g
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Copy of Replies made by Brendan Boland to gquestions put to him

by FBS 50 , 0.¢.%., ¢.C. , I in the presenne

of FBS 48 . 0.P., 4nd “ev John B Brady, in R
I - - 29 , 1575,
9

Q.I What is ypur name ?
A, Brendan Boland.
Q.2., Address 7

». I
% Q.Date of Birth?
. I
Q.4 Tather's Name ?
. I o vorks in [N -
Q. 5. Mother's paiden Name ?
o I - I

Q.6 a) What achool are you attending ?
A. Second year “econdary.

Q6. b) How are you getting on at school ?
A. Great. Second year got a bit bad.

Q. 7 Do vou take part in any games 7
A. Yes , fobthall, Gaelic and Yoccer. I plaved for - lagt year

\I973-74 ) . I dont know whether I wil#play this year -

whether * will have time.m» i have a part—time job with a butcher.

Q8 are you a memver of NN - tached

to [N

A. Yes. I am. That is right.
Q.9 Do you know any priest asgsociated with school ?

A, I know you , None others.
Q. I0 Do you know any priest aspooiated with the Boys' Club?

A, FBS 48 R

Q II Do you feel free to talk to priests 7
A. Yes , I do.

Q. I2a)Do you know ¥r., Smith?

i, Yes. ' W
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Replies of Brendan Boland
2

Q. I?2 b) How did you get to know him ? VWould you kmow him bﬂhis first

. name ?
4. I was serving & while back up in [ NGNGB --: 1 vos

serving the Ygss, He was attending a wedding. : about eighteen months 4

Bgo., He asked me where he could get a cup of tea and * brought him

t0o our house,

Q. I3 Is his first name Hrendan ?

A Fr. brendan Smith, He told me his name.

. I4 Do you know him well 7

A, Well enough . Yes.

©. I5 Yhen did you firat meet him ?

A . { Q. does not now arise ., Already ansvered).

Q.I_6. You would regard yourself as friendly with Fr. Smith 7
A, I was friendly with him ¢ , Not now .

Q. I7 You 'l;old of the_that
Fr, Smith had been doiﬁg things with you which worried you.
Could you tell us simply what these things were 7

A, I went on holiday with him to Cork. There was another fellow

with him and two girls. FBS 10 from Belfost. He just

told me I was going on htlidays. The girls' names are

I o Seifest  and N <xon
Cavan. The boy's name - FBS 10 , I

Beltast. [N

Supp. Q. Did he get your parents‘permiasion ?

A He asked my parents Tirss and I went or holidays with him.

We went to Cork city - Killarney House. He tock his own car.

gedes with him

At night he used to take one fellow into bed
He took me into bed, Defore this he used to come to my
Mmeata_ g8 .
home every three weeks and ask me upstairs. “e wouldﬂsome excuse
gbout reading books and then he would ask me to 'wunk'him.
{ Interviewer distinguisheda two eras and quegtions ).

At Home .

Q. What about at home ?
A, He would ask me upstairs and ask me to pull down his

3/5,65.
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Replies of ﬁrendan B oland,
3

A, otd) zip and he did the same to me, *e would get me to pull
his penis.

Q. Did you 1like this ?
A, HNo.

O"Did he pull your penis ?
A, Yes,

Q. Did he do anything else besides, that you would not like ?

A, Hig seed wokd come all over me in myg hand.

Q. What happened your body ¢
A, Nothing.

Q. Would that he the end ?

A, No. e would start kissing me.

Q. Would he attempt to start all over asgain ?

A, No.He did it onoe &nd that would he the end for that time.
Q. That was about a year and a half ago 7

A. Yes , About that.

Q. Would you know the meaning of the word ersction ?
A, FNo,

4. Would you notice your penis becoming stiff ?

A, ‘Es Yes. Somepimes.
T
BB e XL . Q, That happened to you ?

A, Yes , sometimes.,

Q. How often woulld these acticns have happened togethor in
your home ?

A, Bvery time he camf, 1% happened, Ee came ghout every three
weeks. He wumally came oh Sundays.

Q. Vould your father and mother be in the house ?

3, They would be downstairs, Fy father, mother, and my sisters.
Q. On Holidays, what happened then ?

He would take me to bed with him.

Q, Yhat would he do in bed ?

A, The same as he would at home, *e would get wy hands to touch

his boedy and he would touch my body with his hands. 3?

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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RKeplies of Brendan Raland

4

uet for

vy
3

e

a while,

1. e 314 this with the other hoy?

Yes,

igw dn you know 7

The other oy told me .

That was the kind of thine he kept doine?
Tes .

You never ~ot to like it 7

Yo,

2. IRDid these things keep you hack from roing %o Communion and

Confeasion 7

2
£

5]
L

A

.

Yes , Father, Confession, not Communion,
After this bappened vou ciopped poinyho Gonfession ?

Yee hut I kept on Foingko Communion. I kent on roing to

Communion but never told it in Confession until a few days ago,

4

with another Loy or grown -~ up man

A

.

19, =) ¥ouxd you have Aone thise things in the Ffirst place

4

To.

B) I& not , why not ?

A. T d4id not like doing this .

ExxXKKIXﬁXﬂXXMﬁXXﬁIXKyﬁﬁKIXHEKHXKEKHXﬁﬁﬁK§ﬁ1J@ﬂ,

£.5.7, ¥hy diAd you Ao it with Fr. Ssmith

4%

2

Because he wes a priest, prabably, and I 4ind not like to

refuge kinm »

9

&

:
r'eS

Lad you any worry that it wase wrong ?
I thousht it was 211 rieht when it was with a priest.
ou did not «o to Confession for some time aféer that, Why?

1t would have heen embarassing and if I rad not t0ld kg it

I would have thousht that I made a bhad Confession, I kind of

wagint sure if it was wrong,

2o 20 Did you tell your father and mother o
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Replies of Bremdan Balana

5
after

&, Mot until T talked to
2. ZI Did you tell anyone else? If so, what is his/her sddress?
AN I never t01a angbody, only the yovng chap,
.22 Pid the other person or any other person to vour knowledge
do the same things with Fr. Smith ? Did they ever say thev dia ¢
9, Low did you know ?
A, Fe took and myself to t‘ne- in Dublin.
Fe did the same thinp with IEESEEEE it the bed that night and with me,
. Iow did you know 7
A, I was awake , all in +the one room,
2, Can yon remeriher the place 7
4. Mo.
3.722 b) Did these worrying things happen in any other place beeides
your home and bhoardinsg houses ?
4. Yes , in $he car, ke would say he was going Lo the shop.
wenth R
Eehpull up and do it in the car.
Y. 2% Can you pive us any exact tlme and place at which any of &
these worrying things happened? In your hore ?  When your parents #
were out? “hen they were in ?
4. The last time was 5%% Fatrick's Day iv the house.Before this Ejf
happened when my father and mother were at the 5, and 5. dance
on March I6, I think.
1, 24. Did you ever go on holidays with Fr., Smith, In the company

of other hoys and girls.? Vas therea group of you ? Can you sive ®

ns the names of those who went with you °

A, ( already anaviered)

2 25 Have you planned to meet Fr. Smith again ? If &o, when °

L, Yes,

7, when 7 Miext ®hursday he is supposed to he taking us for a vipek-

end to Dublin,
2, 26 When &id you talk to FBS 48 first 7

Fretmmy ﬁﬁi’;
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Replies of Brenden Roland
&
A, On P2lm Sunday., ( 1,e, 23 Harch I97%)

2. 27 Is ther anything else you would Jike to tell us ?

Ay No . I dont think so, There was another lad, a friend of
B - o cont know his second name, but he snd
and two rirls were in Cork with Fr, Smith, end were
left home by Fr. Smith on the same day he colleched us to go to
cork. ( i.e, |[{EEJ ana nmyselr)

R¥XRZBXDIRA IR XA PpRUX KX IV iy o ¥ X EXBEXS 9@4

AxxxRayXirRsSExReinprR g@yﬂ,

2. 28, Did this hapren between yon and any other person - another

hoy and yoursgelf for instance 7
A, Ho, Just between me and Fr, Smith,
Y. 29 las this led to any actions with vourself ?
Av Yes,

1 30 Would seed come from your body as a result T

L, Yes,

Questions put by me: ~igned FBS 50
Brendan Boland. ¥itness

Jorm B, Brady, Notary

Yitness,
25 warch 1975 =+ R
The replies were then confirmed by oath as follows:
I brendan Boland , hereby swear that I have told the truth the
whole truth and nothing but the truth and that I will talk to no one
ahout this interview except authorized priests.

Signed Brendan Beland.

Johm B. Brady.

20.%,  I975,

/gﬁ"\“vmww«

A B sl
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9 o FBS 39
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Interview with FBS 39 [ -

4 I ¥hat is your name ©

R FBS 39 -

3.7 Your address ?
e B ¥hat ls your date of birth ?

“.. _

8. 4 ¥hat is your father's name 7

4 _
Ao

4, 5 Your mother's name 7

6. 9 Yhat school 4o you attend 7

: _

4. 7. Yowm are ynu getting on at scheol

’n

a

L. Yoi so had, I am doinf tre Inter ihis year.

2. ® Do you know any priests sssooiated with The school ©

o

AL _ 1 dont ges any otrer priests arcund if.

Ay FPr. Snmith of Lilnacrott Abbby,

S, 3. "rat is hie first name 7

i, Fr. Brendan Vahriel 3Smith,

2 I Can you tell us their names 7 Q./noi Tut.

Yo vou know Pr., Brendan Smith of Filnacrot

I
4. I2. Do vou know him well ?

5. 4 think 1% was in second year, It was [ N NN -~ TN
B ¢t cone vp for me %o go to the pictures in [N vien

Fr, Smith, 7 kind of knew him before that,

7.I%, Car wou tell us vhen yon met hin® first?

e

N AN R RO T T AR
o Stuinel T st

R S “"“\éf

N ORI T

ﬁﬁ”*f‘f""""&%@ R R I A T

5

TR AR o )

AL

iR GeTE 7

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL




bt

o~

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

TEPERVITH  WITH FBS 39
P

5.7, Fave you met him often =since then?

4. Pairlg often, About once 2 montk,

3.0 ‘there did you wnormally meet tim ?

FBS-10132

4, coing to MM <o the pictures, Fe might send word bafore t8nat
to comg.

v 14 vou toid [N tv++ Z=. Srith 9id some worryine thinss fo
you. Can you tell us simply and in gour own words ¥hat these thinre
weye 7

4. Somebimes he weuld lesve me home last and then he would be
putting his reud onto my privaete parcs.

3,7, Tid he ask you to do enyibhling o him?

$.% That ¥

¢ he would FEE nrine my hand %o bis nrivate parts.
- + > v - 2 R

5.2, "hat would he ask you to do 7

., Le would mei me to rub his private parts.

1
R

[#3]

1. ¥guld he rub your penis?

L LTSS

€;

S,2. Did you like this ?
L. Yo,

5,:, “hat else would happen ?

4. Yo would leave me Yome.

i vou 7
5. 7, Did he do anything else to you o
L, ¥o.

. : . g ~ n
1.15, Cen you remember bwhere this first %ock place °
4, Efter the pictures in - inn his cAr.
7 ¥hen 7

£, About a year ago.

, 2 R
172 Bid thi nEEsrwess wherplser
5,172 Did this teke place any
A Ho,
o
4 18 Did you like this To heppen 16 you

A
7 1% About how oiten has this taken place 7

/4%4545[
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Intervisw with FBS 39

'TQ

4. I9 fFhree or Four times

2 20 Did yeou ever tell anvone about this °?

#4,No .Erendan Boland used to talk abou® this.

72T Do you know anybody else who did these thinece with Pr, Smith?
£ Brendan Boland.

S.%. Low do yvou know?

R. Ye g2id he Aid not like driving with hiwm alone . Ye sajd

that Fr. Smith used always be 2% him, ait ris private paris,
o) “h 1 -7 ]
3,7, at was your rezclbiom 7

a I said <hat he did the same wiith me .
1.22 Pave you ever gone on holidays with Pr., Smith °?
L., Yes to Cork.

5.7, ¥ho else was with you 7

4 zrendan polend, [ NN -~ I

2.7, Did any of these worrying things hapoen on the holliday ¢

n Boland with him to bed. I pretended So he

o
e
[l
H
<]
<
)
o+
<)
b
)
=
PN
)

5, 2, Did you ewver go to Dublin with Fr. Smith 7

R. We spent the last day of the holiday in Mublin, ¥e went oncs to'

long before the holiday.
£, Did +these thines have any influsnce on your Jife °?

dot mueh.,

o

5. 20 Fas thir led to other similar actions with youvrsel

W Is there anythine else you would like to tell us ?

ve went thet day from Dudblin to [ NN -+ rron I o
o o

R
. ) on”
~ 3% b) Iz thertanvbody else who could give S0me informatl
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Sub Secreto and Confidential

Allegations of serious misconduct havehmade against Kev.
Brendan Smitbh , 0, Praem,.

La a result of these allepations, Brendan Holand , aged T4
years, of [ NNGNNGNGNG@GzgG@GEEE - intcrvicved on 29 March 475
in the presence of a number of priests. ’

L
tie stated that helmet Fr Brendan Smith when servine Hass al

I ot [° months ago,
4hen Fr. snith asked where he conld pet a cnp of tea, Prendan W
2oland brougbt him to his home. They bacamefriendly and Fr,
Smith begpsn te visit the Bolend home regularly, There Fr, Srith «
would make some excuse and invihe Trendds uvpstairs. be wonld <&
then asi Brendan to mll down his zip while be d4id t’ne}same to REEHAR
Brendan. e would then eet Bremdan to mastnrbsate him while he aAid

‘likewise to the boy, Le would then atart kissing the boy.
Contt—
This happened in Brendan's home when TFr, Swmith =

and he used come about every three weeks, usually on Sundays. Fr.
Smith invited Brdnden om bholidays vith him where he took him teo bhed

and did the same actions as a% home. They were accompanied by ' _

another hoy, o« [ I
and two girls, _ and [ NG
» EEEEEEE > ) so mentioned who accompenied Fr. Smith and
Brendan Boland to Dublin. Brendan states that Er. Smith took ¥kww him
iRxiur® t0 bed with him and performed these actiona.
EEXHIﬁﬁKiﬁEﬁIﬁXHﬁEX}SXBﬁyXH‘ﬁi‘iﬁﬁZ(EIZ},&S}?I}’.HIKEHEﬁﬁ){ﬁf}[){imﬁﬁﬁ?ﬁf{ﬂxﬁﬁkémﬁ{ ,
WRAXHRRUMARNIEE Brendan f@o}and states that these actions betwaen §
himself and Fr, Smith have!\tglcen place in Fr. Smith' & car,
They happened last on 5%, DPatrick's Day in the Boland home.
"his statement was then confirmed on oath by Brendan Foland.

1is father also confirmed that Fr, Smith, often vigited their home,

BEGEEECE 1 ~)so been interviewed and he states that

Fr. Smith engaped in similar activity with him on a number of

occasions. He co nfirmed this statement on oath.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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FBS-970

February 11, 1991.

,’\ F(_\::’/Nb'\x

CONFIDENTIAL

My dear Lord Abbot,

I have received further complaints about Father Brendan Smyth. I am afraid it looks
as though he is using the excuse of his visits to Belfast for therapy to continue the
practices about which we spoke some years ago. It is not for me to say what action
should be taken; but I hope that ¥ou will forgive me for saying that experience
seems to show that therapy is not being effective and that more drastic steps seem
imperative if further harm is not to be done and if the risk of very grave scandal -
and indeed, almost certainly, of court proceedings — is to be averted.

I am sorry for raising the matter with you again, but I hope that you will forgive me,
since the matters at stake are so grave and might easily become public.

I hope that you are very well and I pray that you and your Community may be filled
with every grace and blessing from God throughout 1991. I ask for the favour of a
remembrance In your prayers.

Yours very sincerely,

Rt. Rev. Kevin A. Smith, O.Przem.,

Abbot,

Abbey of The Most Holy Trinity & St. Norberr,
Kilnacrott Ahbey,

BALLYJAMESDUFF,

Co. Cavan.
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HiA REF:
Withess Name:

THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONALABUSE 1922 - 1995

WITNESS STATEMENT OF FATHER TIMOTHY BARTLETT

I, FR TIMOTHY BARTLETT will say as follows -

1. lam authorised by the Diacese of Down and Connor to speak on its behalf concerning
the issues before this Inquiry.

2. | have been asked by the Inquiry to provide a statement outlining the history of the
Diocese’s knowledge of allegations of sexual abuse perpetrated by the late Brendan
Smyth and its response upon receiving such allegations. To answer this request as
fully as possible the Diocese has undertaken a detailed search of all Diocesan
archives, including those relating to Bishops of the Diocese for the period in guestion
and other Diocesan personnel who may have known Brendan Smyth or of his
activities in the Diocese. In the case of Bishop {(later Cardinal) Cahal Daly, my
statement is based only on documentation relating to his tenure as Bishop of the
Diocese of Down and Connor which ended on 6% November 1990, with his
appointment as Archbishop of Armagh. In addition | have spoken directly to any
Down and Connor personnel who were involved in the receipt or handling of
allegations against Brendan Smyth.

3. The process for searching archives has been conducted in accordance with the norms
of Canons 482-491 of the 1983 Code of Canon Law. In practice this means that, while
granted access to the genera!l archives of the Diocese, | do not have direct or
immediate access to Diocesan personnel files. | make requests for such files on a case
by case basis through the Chancellor of the Diocese who then presents me with the
individual files from the relevant archive, which | am then free to retain and examine
as | see fit. A similar methcdology applies to records that are held by the Down and
Connor Safeguarding Office, whereby information requested is first gathered by the
Safeguarding Office personnel and copies made for my use when requested. While |
can only testify in this statement to the documents that have been presented to me
through this methodology, | can confirm that every such request | have made has
been granted and responded to with alacrity.
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4. From the outset the Diocese acknowledges that Brendan Smyth perpetrated the most
heinous and deplorable crimes against children on a prolific scale, including children who
were in the care of the institutions that are the subject of this Inquiry. That Brendan
Smyth actively sought out opportunities to abuse children already facing the
challenges and trauma of institutional care makes his evil behaviour all the more
shocking and uncenscionable. These actions wrought untold damage in the lives of
many children and their families and the Diocese takes this opportunity to express its
profound regret that those with both the knowledge of Brendan Smyth’s risk to
children and the ecclesiastical authority to take action against him did not do so
decisively and effectively from the outset. The consequences for the tives of many
children has been, quite simply, catastrophic and the legacy of Brendan Smyth as a
manipulative and prolific abuser of children now features ameng the most notorious
and devastating in Irish history.

5. Born lohn Gerard Smyth in Belfast on 8 June 1927, and taking the name ‘Brendan’
upon entering the Norbertine religious order in 1945, Smyth, a native of St. Paul’s
Parish, Fall’s Road, Belfast clearly had every reason to visit family and friends there
throughout his life.

6. Notwithstanding this ongoing association with Belfast, an exhaustive search of all
Diocesan records, in accordance with the methodology set out in paragraph 3 of this
statement, would appear to confirm that no record exists of any allegation or
suspicion about Brendan Smyth being a risk to children having been communicated
to the Diocese before 23 February 1990. Cn this date a complaint of chiid sexual
abuse against Brendan Smyth was received by the Catholic Family Welfare Society, a
sacial services agency provided by the Diocese. The sequence of events surrounding
the receipt of this allegation and the subsequent actions taken by the Diocese were
the subject of an extensive public statement by the then Cardinal Cahal Daly issued
on 5 December 1994, following the conviction of Smyth in June of that same year, A
copy of this statement is appended. Cardinal Daly alsc summarises the events
surrounding the receipt of this first allegation against Brendan Smyth known to the
Diocese of Down and Connor in his autobiography Steps on My Pilgrim Journey
{Veritas, Dublin 1998, pp. 276-278). To the best of my knowledge, the Diocese has no
other written record or statement of these events beyond the published statements.

7. These two published statements setting out the first aliegation of abuse against
Brendan Smyth being made to the Diocese confirm that on receipt of the allegation
the Social Worker from the Catholic Family Welfare Society dealing with the case
sought the permission of the family to report the allegations to the Royal Uister
Constabulary. The statements indicate that the Social Worker subsequently reported
the matter to the RUC and to the Health and Social Services authorities and also
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encouraged the family to report the allegation directly to the RUC. The statement
records that the Social Worker also reported the matter to Fr Joseph Glover, the then
Director of the Catholic Family Welfare Society who in turn contacted the Bishop's
Secretary, Fr Edward O’Donnell. | have spoken to both Fr Glover and Fr O'Donnell
about these events and they have both confirmed that when Fr O’Donnell received
the call from Fr Glover to inform the Bishop of the allegation, Fr O'Donnell
immediately instructed Fr Glover that the matter be reported by the Social Worker to
the RUC. Fr O'Donnell has also confirmed what is recorded in the published
statements, that when he informed Bishop Daly of the allegations the Bishaop
immediately approved of the course of action whereby the Social Worker of the
Diocesan Catholic Welfare Society had reported the matter to the RUC. It is also
worthy of note that Fr O'Donnell, the then Diocesan Secretary, had been a former
chaplain to Nazareth Lodge (from lune 1976 to December 1977). Fr O’Donnell has
informed me that on receiving the call from Fr Glover with the allegation of abuse
against Brendan Smyth, in addition to informing the Bishop he phoned
at Nazareth Lodge to instruct her that Brendan Smyth was not to be admitted to say
Mass for the Sisters, He told me that he did this because he was aware as a former
chaplain that Brendan Smyth occasionally said Mass for the Sisters in Nazareth Lodge
and on one occasion concelebrated such a Mass with him. Fr O’'Donnell is absolutely
clear, however, that until receiving the allegation on 19 February 1990, he had not
been aware of any allegations or suspicions of child abuse against Smyth.

The published statements indicate that, as advised by the Social Worker working for
the Diocesan Family Welfare Society, the family who brought the allegations made a
formal statement of complaint against Brendan Smyth to the RUC on 7" March 1990,
less than two weeks after first bringing the allegations to the attention of the
Diocesan Society.

in the statement published by the then Bishop Cahal Daly on 5 December 1994 he
explains that as saon as he was informed of the complaints against Brendan Smyth,
and aware that the RUC had already been made aware of the allegations, he
telephoned Smyth’s religious superior, Abbot Kevin Smith of Kilnacrott Abbey,
arranging to meet the Abbot on 12" March 1990. He states that at this meeting: ‘I
informed the abbot about the complaints. | told him that a social worker had seen
the client and that the allegations of abuse had been reported to the RUC. The abbot
accepted fuil responsibility for Fr Smyth and undertook to take prompt and
appropriate steps to deal with the matter.’
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10. Bishop Daly then summarises the steps that had been taken by the Diocese and
Diocesan agencies upon receipt of this first allegation of chiid abuse against Brendan
Smyth made known to the Diocese on 19" February 1990:

a. The RUC were informed and a police investigation initiated by early March
1990;

b. The statutory Health and Social Services had been informed;

¢. Professional advice and help had been provided far the victim and the family;
By mid-March 1990, Brendan Smyth’s superior had been informed and had
given a commitment to deal effectively with Smyth.

11. It is worthy of note that as part of a routine circular to clergy of the Diocese of Down
and Connor in March of 1987, Bishop Daly had included a section which read as
follows:

13/87 CHILD ABUSE:

The appalling crime of sexual abuse of children has increased alarmingly in
recent times. It is a problem of which we have not had pastoral experience in
the past and in dealing with which we need some professional help. | am
hoping to assemble a working party of persons with professional skills in the
relevant disciplines who could advise us on the kind of resources or services
we may need in this area. Meanwhile, social workers and others advise that
children who report incidents of this nature are to be presumed to be telling
the truth and are to be treated very sympathetically.

Then, in May of that same year the routine circular to the Clergy of the Diocese
contained the following insert:

53/87 CHILD ABUSE:

Father John O’Connor has arranged that his Catholic Family Welfare Society
can be availabie for talks on the problem of child sexual abuse to teachers or
to priests or interested groups. This problem is increasing alarmingly, and it is
extremely difficult for priests to know how to handle this very delicate
situation, fraught as it is with so many emotional traumas and legal
complications. Father O’Connor’s offer of help is greatly welcomed and should
certainly be utilised.

12. Having checked every such routine circular to the clergy of the Diocese for the
decades covering the years of the Historical Institutional Abuse Inquiry, | can confirm
that these are the only overt references in such circuiars before the allegation is made
to the Diocese about Brendan Smyth on 19" February 1990. In his published
statement of 5 December 1994, then Cardinal Daly explains why he issued his
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notifications to the clergy of the Diocese of Down and Connor about the need for
professional suppart in responding to allegations of child abuse in the foliowing way:

‘In May 1987 a statutory social worker had alerted me to the problem of child
sex abuse, but not in the context of abuse by a priest or religious. I asked the
Director of the Down and Connor Catholic Family Welfare Society (the agency
set up by the Church in Down and Connor for family welfare and counselling)
to ensure that the Society’s social workers had the specialised knowledge and
skills needed to handle cases of sex abuse. | instructed my priests, should such
cases come to their attention, to avail of the services of such trained personnel.
I aiso advised my priests that children who report incidents of this nature
should be presumed to be telling the truth and should be treated very
sympathetically.’

13, Bishop Daly also makes it clear in his published statement that, guoting him directly;

‘I never had any knowledge of any ministerial placements of Father Smyth at
any period in his ministry, neither was | instrumental in any such placement,
Father Smyth was and remained at all times a member of the Norbertine
Order. He never at any time had any assignment from me or any pastoral
mandate which would have required him to be in Down and Connor diocese
during my time as bishop there’.

14. On 6™ November 1990, Bishop Daly became the Archbishop of Armagh. In his
statement of 5 December 1994 he indicates that he was contacted by the same family
again about Brendan Smyth on 1%t February 1991. The Diocese of Down & Connor has
no records relating to this contact or to Cardinal Daly’s subsequent handling of the
matter, other than what is contained in the published statement of 5 December 1994
and his autobiography. in his published statement he sets out a sequence of ongoing
contact he had with the family who first made the allegations to the Diccese of Down
and Connor and further engagement he had with Abbot Smith of Kilnacrott Abbey
continuing to urge the abbot to ‘take firm action to deal with Father Brendan Smyth’,
The published statement also suggests that the family concerned made contact again
in 1993 with the ‘diocesan offices in Down and Connor’. While the Diocese has no
record of these contacts being made, it notes that the police investigation was already
underway at this time and that Brendan Smyth was subsequently convicted the
following year, in 1994,

15. Following the first known report on 19 February 1990, and excluding cases that the
Diocese became indirectly aware of through the statutory autherities arising from the
arrest and criminal convictions of Fr Smyth in 1991 and 1994 respectively, the Diccese
has no further record of receiving allegations of abuse against Fr Brendan Smyth until
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2009, by which stage Fr Smyth was deceased, On 7 December 2009 an adult male
contacted the Child Safeguarding Office of the Diocese to make an allegation that Fr
Smyth abused him as a child in the toilets of Casement Park Football Grounds whiie
he was attending a GAA match. The allegation was immediately referred to the
statutory authorities and the man concerned was offered and accepted independent
counseliing funded by the Diocese,

The next allegation against Brendan Smyth reported to the Diocese was received on
29 March 2010 when the then Bishop of Down and Connor, Bishop Noel Treanor,
received a letter from Bishop Leo O'Reilly, the Bishop of Kilmore. The letter explained
that arising from the recent controversy over ‘the two investigations conducted [in
1975] by Fr Sedn Brady (as he then was) on behalf of my predecessor’ in to allegations
of abuse by Brendan Smyth, he was now forwarding the names and addresses of two
children from Belfast who had been mentioned by one of the boys who had given a
statement to the Diocese of Kilmore during the 1975 investigation. Bishop Treanor
immediately passed the letter to the Child Safeguarding Office of the Diocese which
in turn immediately reported the names of the two children from Belfast, now adults,
to the statutory authorities. It became clear that the two children concerned were
already known to the statutory authorities from the time of the conviction of Brendan
Smyth in 1994,

The only other aliegation of child abuse made to the Diocese about Brendan Smyth
that { am aware of on our records was received on 5 June 2013, This allegation was
made by a retired priest of the Diocese directly to the Diocesan Safeguarding Office.
He reported that Fr Brendan Smyth had been a family friend and that Smyth had
regularly abused him as a child ‘over a lengthy period of time’ during regular visits to
his grandparents’ house in West Beifast. Although Brendan Smyth was deceased at
this stage, the Diocese reported the allegation to the statutory authorities and offered
pastoral and counselling support services to the retired priest which he availed of.

While, to the best of my knowledge, the Diocese has no record of allegations against
Brendan Smyth other than those already set out in this statement, | am aware thatin
his book Betrayal of Trust: The Father Brendan Smyth Affair and the Catholic Church
(Marino Books, May 1995), the investigative journaiist and auther Chris Moore
reports an incident involving Brendan Smyth that took place in || GcNINzNN
I C-ifost in 1971, Chris Moore reports that Smyth had

sexually abused a 13 year old girl, to whom he gives the pseudonym ‘Sarah’, in a
visiting room at the school. He goes on to record that ‘Sarah’ complained to two nuns,
and the principal, who assured the parents of ‘Sarah’ that Smyth
would not be allowed back in the school and that (in a paraphrase by Chris Moore)
‘the incident would be referred 1o a higher Church authority’ (p.57).
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19. Given the possibility that any such report te ‘a higher Church authority’ might involve
a report to someone in the Diocese, 1 contacted th e[| to carify their
understanding of this reported event. | have been advised and have independently
confirmed that | IEEEIE has suffered from severe dementia for some time and is
in full-time care in a nursing home in Dublin. [EEEEH however, is still quite well and
claims to recall this particular incident very clearly. In my conversation with her about
the matter she confirmed that when Brendan Smyth arrived to the schooi that
particular day and asked the school secretary to be allowed to see the girl called
‘Sarah’ because he was a friend of Sarah’s father, it was [HESE3 who conveyed the
request to the pupil referred to as ‘Sarah’ who was in class at the time |RSER#qwas
adamant to me that ‘Sarah’ simply indicated that she did not like Fr Smyth and didn’t
wish to see him and that this was sufficient for [HEEEE to advise ‘Sarah’ to go hack to
class while the Secretary informed Fr Smyth that ‘Sarah’ was not available to meet
him AR went on to say to me that she did inform the principal,about
the incident and thathad indeed phoned Sarah’s father that evening to
express concern about a ‘family friend’ visiting during school hours. EEEE# recollects
that JlE2EE M told her that Sarah’s father had been quite angry that Fr Smyth had
asked to see Sarah during school hours and beth had agreed that Fr Smyth should not
be allowed to visit Sarah in the school again. When | askedifhad
made any report of this incident to anyone in the Diocese, she was adamant that the
matter had not gone any further since there was no question in either of their minds
at that time of abuse having taken place or being suspected and the parents had
agreed with the school that Brendan Smyth should not be allowed access to Sarah
while she was in school. Using the methodology outlined in paragraph 3 of this
statement, | have checked all records held by the Diocese relating to the local Parish
of I 25 well as of the Parish Priest at that time, | | GG -
all other Diocesan records relating to that period of time and can confirm that, to the
best of my knowledge, we have no record of any such report being made to any
person representing the Diocese of Down and Connor.

20. The Diocese has also been made aware that in a police statement made by-
FBS 35 (dated 26 October 1995) received in evidence by the Historical
Institutional Abuse Inquiry, it is recorded that as a child, in the presence of her mother

and other witnesses, sk reported to the local curate JIEEEEEN the horrendous
sexual abuse being carried cut on her by Brendan Smyth during his visits to the Parish

of I nd the associated || - ' mid
1970's. | can confirm that JIGEEIEEE w25 a curate in the Parish of || | |GGz
I  ine that period [ERRHA is now 83 years of age and a retired

priest living in the Diocese. | have spoken to[gERJsiand he has confirmed the events
described by JESECEI in her police statement and that she told him, in the
company of her mother and others, that she was being abused by Brendan Smyth

(whom he explained visited ||| GNG o time to time because [ ING_G_
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I /hcn | asked him what he did in response to the

allegations he had received he explained that at the time he had no experience of
dealing with such matters and had simply kept the concerns to himself for many
years, He then explained that, some years later, he is not exactly certain when, he
heard that Brendan Smyth was seeking a position in the Diocese. On hearing this he
claims that he wrote to the Bishop of the time {to the best of his recollection, Bishop
William Philbin, Bishop of the Diocese from 5 June 1962 to 22 August 1982) telling
him about the allegations that had been made byagainst Brendan
Smyth and appealing to him not to give Brendan Smyth any position in the Diocese.
IEEEEEY a5 unable to recollect, even approximately, the date on which he had
written the letter to the Bishop. When | explained that the Diocese has checked the
archives of every Bishop of the Diocese during Brendan Smyth’s tenure as a priest and
that no record of such a letter had been found, he remained quite adamant that he
had written such a letter to one of the Bishops. He then informed me that in the early
90’s {he was unable to be more specific about the date), twoe RUC officers had come
to the door of his Parochial House in | Nl =nd had asked him about the
allegations he had received about Brendan Smyth when he was a priest in | EGcGc_EIN
in the 1970’5. told me that he confirmed to the RUC officers that he had
indeed been told of the abuse by one of the children but it had not occurred to him
at the time that he should have reported it to the police. | have advised [JolRel that
this is new information tc me and to the present administration of the Diocese and
that he may be asked to provide a formal statement of evidence to the Inquiry about
these matters, He indicated his willingness to do so but stressed that his recollection
about dates, notably in respect of the letter he wrote to a Bishop of the Diocese at
some point in time, is very unclear. | have also spoken directly to the retired Bishop
of the Diocese, Bishop Patrick Walsh and to the current Auxiliary Bishop of the
Diocese, Bishop Anthony Farquhar and both have separately confirmed that they
have no knowledge of the letter sent to a former Bishop of the Diocese by [[F=SEI
or of his having reported any allegations against Brendan Smyth tc the Diccese.

The Diccese is also aware of a police statement made by FBS 37

(dated 12 December 1995) received in evidence by the Historical Institutional Abuse
Inquiry, relating to sexual abuse she endured from Brendan Smyth while she was a child
at [ - - Diocese notes that
in her statement records that, after her family had moved to - her
brother [HERERY went back to Ireland to make a complaint to the Hierarchy of the
Catholic Church and as a result of what tock ptace there, my mother told me that | would
never come into contact with Father Smyth again as he had been moved somewhere
else’. The Diocese fully accepts the veracity of the statement made by this witness and
deeply regrets the appalling abuse she suffered as a child through the criminal actions
of Brendan Smyth, Having searched ali Diocesan records that could possibly relate to
these events, however, and in accordance with the methodology outlined with
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paragraph 3 of this statement, | can confirm that | am not aware of a record of any such
report being received by the Diocese. It is also difficult to know what precisely what the
phrase ‘hierarchy of the Catholic Church’ was intended to refer to in this case.

. In conclusion, | wish to confirm again on behaif of the Diocese that, with the exception
of the allegations now known to have been made toin the mid-1970’s
and which he confirms he kept to himself at the time, the Diocese has no record of
any allegation or suspicion of child abuse in respect of Brendan Smyth befare that
which was received on 19 February 1990 through the Down and Connor Catholic
Family Welfare Society. When this allegation was received the Diocese acted
appropriately and in the best interests of safeguarding children by ensuring that the
allegation was reported with alacrity to both the RUC and the relevant health and
social services authority. Indeed, this report and the courage of the individual and her
family who made it, was instrumental in bringing about the eventual arrest and
conviction of Brendan Smyth and the disclosure of the terrifying scale of his horrific
abuse of children over many decades and across s many parts of lreland and other
parts of the world.

. Notwithstanding the alacrity with which those involved on behalf of the Diocese
responded tc the allegaticn received in 1990, the Diocese acknowledges that key
principles, practices and procedures that are now known to represent best practice
in child safeguarding and that are currently operative, and regularly professionally
reviewed and updated in the Diocese, were generally not in place before that time,
Key elements of this best practice that were notably absent in relation to the Brendan
Smyth case include:

a. Reporting to the Pclice and statutory authorizes. The critical importance of
prompt and effective reporting of allegations, concerns and suspicions of
sexual abuse to the civil authorities is highlighted by the profound inadequacy
of the response made by various Church personnel, most notably the Abbot
of Kilnacrott who had primary responsibility for preventing Brendan Smyth
from having access to children as a known abuser, and others who were aware
of concerns about Brendan Smyth’s risk to children in the decades before his
eventual arrest and conviction in the 1990’s. Current safeguarding procedures
in the Diocese of Down and Connor, and across the Catholic Church in freland
now have, as a fundamental commitment, the prompt reporting of
allegations, suspicions and concerns to the relevant statutoery authorities.
This, the Diocese accepts, is the maost effective safeguard in reducing to the
absolute minimum any repetition of the travesty of abuse by a Catholic priest
or religicus on this island and the mishandiing of such situations by these
holding positions of responsibility in the Cathaolic Church.
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b. Appropriate communication and sharing of information. Once promptly
reported to the civil authorities as a first principle of safeguarding, the guestion
of communicating to others that a person is a potential risk to children is a vital
consideration, it is clear that the failure of those with relevant information to do
so was fundamental in allowing Brendan Smyth to continue to abuse children on
an international scale for as long as he did. The Diocese of Down and Connor
operates a policy of complete cooperation with the relevant statutory
safeguarding bodies in regard to the sharing of information about potential risk
to children and how it should be managed once an allegation is received. The
Diocese accepts that once the statutory authorities have been informed of an
allegation they have the responsibility for making decisions in this area and that
it is for the legislature on both parts of the island to ensure that all policies and
law about the appropriately sharing of information about risk are kept under
review to ensure that the safety and best interests of children are always the
paramount concern,

c. Effective training of clergy and church personnel. That some clergy in the
Church who received allegations against Brendan Smyth claim they did not
know how to respond to such information in terms of basic principles of
reporting and safeguarding, highlights the critical need for effective and
ongoing training of clergy and other church personnel in this area. The Down
and Connor Safeguarding Office, staffed by fully trained professionals who
work closely with the statutory safeguarding agencies, provide mandatory
training for all priests and other key personnel in the Diocese on hest practice
in safeguarding children. This includes regular training for lay Parish
safeguarding personnel who ptay a key role in developing a culture of
safeguarding at Diocesan and Parish level, in which the safeguarding and
welfare of every child is the paramount concern. The culture and ethos of
safeguarding in ptace in the Diocese of Down and Connor today seeks to reinforce
not only a moral sense of shared responsibility to recognise and respond
promptly to allegations, suspicions and concerns brought to an individual’s
attention but also a greater awareness of the legal requirement to take prompt
action,
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24. The Diocese of Down and Connor fully accepts that the fact comprehensive
safeguarding policies and procedures are now in place, and that both the societal and
ecclesial understanding of the critical importance of such procedures has only
developed over more recent times, this is of no comfort to those who suffered sexual
abuse by Brendan Smyth and others who held positions of trust and responsibility
within the Catholic Church. No apology can ever make up for the appalling abuse that
the victims of Brendan Smyth, and their families, have endured through the repeated
failure to deal effectively with his criminal behavior over a long period of time. On
behalf of the Diocese, therefore, | conclude by expressing deep sorrow and the most
profound regret that so many people, many of them in positions of trust and
responsibility in the Church, failed so many times to respond to the cries of the “little
one’s”, those whom our fundamental human and Christian instincts alone should
have compelled us to protect and reach cut to as a first priority. The Diocese remains
committed to offering whatever pastoral support it can to those who were so
grievously and repeatedly hurt by the actions of Brendan Smyth and to ensuring that
the safety and welfare of children continues to be the paramount concern in all
aspects of Diocesan life and ministry.

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this witness statement are true.

Sined: | o W\g@{} ﬁ@y&b

Dated: 5 *"X DAL ZO \(::
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L —— Holy Trinity Abbey

CAMNONS REGULAR OF PREMONTRE. _
WHITE CANONS OF ST. NORBERT. Kilnacrott, Ballyjamesduff,

Co. Cavan.
Tel: (Q49) 44416.

21st February i591.

Hust Rov. Calkzl B, Daly,
Archbiskop of Arzagh,

sra Chaoli, :
Ar=azk BISI 7T,

i
Iz |
.. !
]

{

Yr Doar Archbiskop,
{ am in rzceipt oF Four gopd 2eifter of )Ith inst.

77 R . . : i
"‘ I rave spoken to (he =i ia czue:sf;'.:xz 2od he assures me that thers has been !

oo Zncidaat of izt zeture for a couple of years zow. He caly zoes to
Peifect i visit bis cocior N - I

_and Eke Fayal Fospital. UOiserwise he ouly vicits lis own

mily. For his therapy he goes twice maathly o S¢. Jazmes Fospital,

2 and ko assurss =3 that If is helpisg him. I bave made him aware of
- - [FRC .

b

nicnts of your letter =nd also acked kim fo Le prudsai iz the matier.

Fith every gaod azd kind wish.

Yours -sincerely and- fraternally,

wﬂa @4 ﬂ%\«z‘

- (Rt. Rev.) Ravin A. Swmith O.Praem
LORD ABEOT.
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